1. PŘEDLOŽKY S/Z
· Předložka z se pojí s 2. pádem.
· Předložka s se pojí se 7. pádem.
z Prahy × s prachy
z tebe × s tebou
z kina × s kinem
Pomůcka:
Pokud si nevíte rady, nahraďte podstatné jméno za předložkou jiným, které bude ve sejném pádu a bude začínat na písmeno s nebo z. Pak doplníte správnou předložku: 
např. S/Z Petry se zblázním. – řeknu si: Ze Zuzany se zblázním. (nejde použít se), proto je jasné, že i v původní větě použiju předložku z
Pozor! I s druhým pádem lze použít předložku s, a to v případě, že chci naznačit pohyb z povrchu pryč nebo dolů:
např. Spadl se skály / ze skály
Umyl špínu s kapoty / z kapoty
Správné psaní: sebou / s sebou / se sebou
· sebou:  
· ve spojení sám sebou – být sám sebou, být si jistý (sám) sebou atd. 
· bez předložky po slovesech, která vyjadřují pohyb, který dělá původce děje (vyjádřený v podmětu) svým tělem – škubnout sebou, hýbat sebou, pohnout sebou atd.
· s sebou:
·  s předložkou se toto zájmeno pojí v případech jako vzít s sebou, vést s sebou, nést s sebou, káva s sebou atd.
· se sebou:
· vokalizace se sebou: neví, co se sebou, je spokojený (sám) se sebou
2. PŘEDPONY S-/Z-/VZ
Předpony s/z, popřípadě se/ze, nesou ve většině případů význam, a právě podle něho se rozhodujeme, kterou z těchto předpon použít.
Předpona S-/SE- se píše:
1. Shora dolů a z povrchu pryč
Předpona S slouží k vyjádření pohybu shora dolů. Například slovo spadnout nám říká, že jablko, které bylo dosud na stromě, spadlo dolů na zem. Sloveso sjet zase vyjadřuje, že někdo jel na saních z kopce směrem dolů. Pokud se někdo svlékne, sundá ze sebe oblečení. Pokud před startem letadla, sklopíme stolečky, opět tak uděláme směrem dolů.
Předponu S píšeme také ve slovech, která vyjadřují, že něco zmizelo z povrchu pryč. Patří sem například slovo smazat, které nám říká, že někdo vzal houbu a smazal z povrchu tabule nápis nebo kresbu. Pokud smyjeme z auta špínu, opět ji odstraníme z jeho povrchu. S předponou S tedy píšeme slova jako:
spadnout, sjet, shodit, sklouznout, shýbnout se, sklonit se, sklopit, smazat, setřít, smýt, smést, skutálet, skácet, strhnout, sfouknout, spláchnout
2. Směr dohromady, na jedno místo
Předpona S také vyjadřuje směr dohromady, do této kategorie patří například slovo shrabat. Pokud shrabeme listí z celé zahrádky na jednu hromadu, seskupíme ho dohromady, na jedno místo. Podobně když námořník smotá lano, také ho splete směrem dohromady. Pokud vezmeme dva konce papíru a slepíme je, opět je slepíme dohromady, k sobě. Jestliže si sbalíme věci před dovolenou, vezmeme jednotlivé věci, které máme uloženy po celém pokoji nebo bytě a shromáždíme je na jedno místo – do kufru:
slétnout se, seběhnout se, shluknout se, shluk, shrabat, smotat, slepit, svolat, spojit, sbalit, sloučit, sloučenina, shromáždit se, shromáždění, sbírat, sbírka
S předponou S píšeme také slova skamarádit se a spřátelit se. Ta přeneseně vyjadřují, že se někdo dal s někým dohromady. Pokud se s někým začneme kamarádit, jsme si blízcí a spojí nás to dohromady.
K tomuto pravidlu řadíme také sloveso spočítat. Pokud totiž počítáme příklad, tak jeho výsledek nám vlastně říká, kolik to celé dohromady je. Problematické může někdy být také slova stlouct a sbít. I ta ale vyjadřují směr dohromady. Znamenají totiž, že vezmeme různě veliké laťky a hřebíky je sestavíme dohromady do krmítka nebo třeba ptačí budky. Hřebíkem jednotlivé části spojíme.
3. Zmenšení objemu až zánik
Do této skupiny patří především čtyři slovesa: shnít, scvrknout se, shořet, spálit a slova od nich odvozená. Definice zní možná složitě, ale jde v podstatě o to, že pokud se něco scvrkne, zmenší to svůj objem (předmět nebo osoba zabírá méně prostoru). Pokud například hoří klacek, postupně zmenšuje svůj objem, až zanikne. Podobně je tomu u jablka, které shnije.
4. V ustálených případech
Některá slova, ve kterých píšeme předponu S, nepatří ani do jedné z výše uvedených skupin. Jejich pravopis nelze nijak odůvodnit a musíme si ho pamatovat. Do této skupiny patří například slova:
strávit (jídlo i čas), skončit, skonat (= zemřít), spáchat, stvořit, spasit, stýskat se, slevit, schovat (se), spálit, stěžovat si, svěřit

Předpona Z- se píše:
· Změna stavu 
Jednoduše bychom mohli říct, že předponu Z píšeme v případě, že něco nebo někdo změní svou vlastnost, stane se nějakým. Například slovo zblednout nám říká, že se někomu udělalo špatně a stal se bílým, tedy zbledl. Podobně pokud člověk řeší nadváhu, odhodlává se k určité změně – že se stane hubeným, tedy že zhubne. Někdy se ke změně dostávám trochu složitěji, například slovo zbohatlík označuje člověka, který se během krátké doby stal bohatým, tedy zbohatl.
Změnu stavu vyjadřuje například slovo zocelit, které nám vlastně říká, že se někdo na základě nějaké zkušenosti stal silnějším a je jako by byl z ocele (například Skautský tábor ho zocelil). Slovo zpochybnit zase vyjadřuje, že jsme něco učinili pochybným, změnili jsme na to někomu názor.
S předponou Z píšeme slova (dokonavá slovesa a odvozená adjektiva často utvořená ze substantiv či adjektiv):
zčervenat, zčernat, zblednout, zhubnout, zprostit, zproštěný, zocelit, zkrátit, zpomalit, zrychlení, zpochybnit, zdokonalit, zledovatělý, zhudebnit, zorganizovat, zpronevěřit, zpřísnit
· V dalších slovech, která je třeba si zapamatovat:
zhostit se, zkoumat, zkoušet, zpěčovat se, zpívat, zpověď, zpytovat, zpupný, způsob, zříci se, zřídit, ztepilý
Pamatujte: Správnou předponu je třeba použít nejen v daných slovesech, ale také ve všech slovech příbuzných! To znamená také ve slovech zkumavka, zkušenost, zpěvník, zpovědnice, jazykozpyt, způsobilý a mnoho dalších.
Pozor na chytáky!
Největší problém dělají slova, která mohou existovat v obou variantách, ale pokaždé mají jiný význam.
Jednodušší je to s těmi, kde je také rozdíl ve výslovnosti, např.:
sjednat (mír, dohodu) × zjednat (nápravu, na práci)
slézat (odněkud dolů, popř. k sobě) × zlézat (hory)
slíbat (rtěnku, tzn. setřít ji tak) × zlíbat (od hlavy až k patě)
smazat (tabuli, setřít ji tak) × zmazat (umazat)
svést (z kopce, dohromady, ke lži) × zvézt (zkazit, vyvést něco zlého)
Jsou však i případy, kdy se liší pravopis a význam, ale výslovnost zůstává stejná, např.:
sběhlý (ve smyslu seběhlý, např. lid) × zběhlý (zkušený; kdo dezertoval)
sbít (přitlouci k sobě) × zbít (ublížit někomu)
shlédnout (z okna dolů) × zhlédnout (spatřit, např. film) 
skosit (kosou posekat) × zkosit (učinit kosým)
správa (starání se, např. majetku) × zpráva (informace)
[bookmark: _GoBack]stěžovat si (naříkat na něco) x ztěžovat (dělat těžkým)
Předpony s/z u příslovečných spřežek se řídí původní předložkou,
např. sbohem, stěží, zdola, shora, zcela, zlehka, zleva, zpět (zpátky) zticha, zblízka, zdáli, zdaleka
Pozor! Příslovečné spřežky shora, shůry, svrchu vycházejí z dříve hojněji používaného pravidla, podle kterého lze použít předložku S s 2. pádem, pokud tím naznačujeme pohyb dolů nebo z povrchu pryč. Proto píšeme předponu s.

Předpona VZ- se píše:
· Směr vzhůru (nahoru): vzlétnout, vzrůst (vzrostlý), vzchopit se, vzklíčit (např. semínko), vztyčit (např. vlajku), vzniknout, vzpřímit se 
· Pohyb proti něčemu: vzbouřit se proti, vzepřít se komu, vzpouzet se komu
· Začátek nějakého stupňujícího se děje - jedná se o změnu, která se v budoucnosti stupňuje - když něco vzkvétává, tak je to každým dnem hezčí a hezčí: vzkvétat, vzplanout
Dále předponu VZ- píšeme v některých dalších slovech, která je třeba si zapamatovat: vzpomínka, vztek, vztah, vzkaz, vzhled.
Skupina písmen VS nebývá předponou, předponou je pouze písmeno V, písmeno S je součástí kořene slova: vstát, vsunout, vsadit, vstoupit.








Doplňte prepozice s(e), z(e) tam, kde je to nutné:
znal se __ každým, máme to __ krku, seběhl __ schodů, Vilém __ Rožmberka, vypadl __ lodě, ukázka __ filmu, vrať se __ ním, sešel se __ mnou, přivítala se __ nimi, přišel __ divadla, šel __ sestrou, fotografie __ alba, hlas __ rozhlasu, udělal to __ zoufalství, párek __ hořčicí, poslouchá __ napětím,  dělá to __ dlouhé chvíle, vezmi si to __ sebou, pohni už konečně __ sebou!, neví, co sám __ sebou, měl __ pekla štěstí  
Doplňte předpony s-/z-/vz- a prepozice s(e), z(e) 
V práci jsem __trávil mnoho času. Dětský tábor začíná __tyčením vlajky. Světlo náhle __haslo. Eva __valovala vinu na Karla. Jak se to vlastně všechno __běhlo? Profesionální __borový __pěvák __pronevěřil __věřené peníze. Králík __mizel v lese. Na horách je mnoho __rádných kopců. __myšlený příběh. Měl __hovívavý úsměv. Pracují __ chutí. Byl be__ dobrého výdělku. Jsme __ vámi, buďte __ námi! __volal schůzku. Už se __tmívá. Jde to __kusit. Jdeme __kratkou.  
__hlížel k němu __ obdivem, __tyděla se a z__červenala, kluci __lezli __ stromu, __kvělá novina, měl __mazané oblečení, __motat plachty, všechno nám __líbila, __těžovali nám práci, __hlédli dolů z rozhledny, jablíčko se __kutálelo __ stolu, __měnil všechna rozhodnutí, letadlo __létlo, stará __práva, __práva budovy, vyučování __končilo, __bil dohromady ptačí budku, cesta se __užovala
__hrabané listí, __kácený jasan, __levněné zboží, __chátralý srub, __jednat mír, __cvrknuté jablko, __trhané rysy, __končené vyučování, __pustlý sad, __trápený výraz, __motaný provaz, __puštěný motor, __pravil nadřízeného, __balené zavazadlo, __tracené hodinky, narychlo __bitá ptačí budka, do němoty __bitý protivník, __kosená louká, __kosený strop, __hlédnutý film, __ěhlý voják,   
setkání __ kamarádem, __hromáždit se u školy, značka u __jezdu __ křižovatky, lesy __tichly, __bírka známek, __rážka aut, jablko __padlo ze stromu, __měna programu, zákon byl __chválen, __valovat vinu jeden na druhého, účast na __hromáždění, špatné __právy, barevné __lití, __hrabal listí __ zahrady, __běh lidí před školou, __ežloutlé stránky, našel __tracené pero, vyhodili jsme několik __hnilých jablek
__jednal pořádek, film __končil happy endem, __trávit jídlo, venku __mokli, přijde __pasitel, __mést ze stolu, __mazat tabuli, __konat věkem, divocí __bouřenci, __volal poradu, __filmovat román, __pronevěřit peníze, __věřit do péče, __vírat v náručí, __mítat se v bolestech, dobré prase všechno __pase, __pytovat svědomí, __vádět lítý boj, __tavět dům, __tavit ocel, __mýt ránu vodou, __mátořit se 




